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 جناب دکتر تفاوت این تکنیک در مقایسه با تکنیک های قدیمی و به اصطلاح سنتی   .
در چیست و ارزش های پزشکی سلامتی آن را چگونه ارزیابی می کنید؟

از حدود هشــت ســال قبل، تزریق چربی را برای بیماران و مراجعه کنندگانی که 
متقاضی بودند، شــروع کردم. در واقع تزریق چربی یکی از فرایندهایی بود که در کنار 
تکنیــک و فرایندهای دیگــر زیبایی، برای بهبود زیبایی مخاطبــان و متقاضیان انجام 
می دادم. وقتی کاری را به مدت طولانی انجام می دهید، سعی می کنید خلاقیت ها و 
نوآوری هایی را هم به کار خودتان بیفزایید. من هم، به مرور زمان و با توجه به تجاربی 
که در این عرصه کســب کردم، فیدبک هایی که از بیماران دریافت می کردم، شــرکت 
در کنگره های جهانی و اســتفاده از نظرات و تجربه های صاحب نظران بین المللی به 
خلاقیت در کارم می اندیشــیدم و به این نتیجه رسیدم که می توانم به طور هم زمان از 

نانوفت ها و میلی فت ها برای جوان سازی صورت استفاده کنم.
 میلی فت چیست؟ چه فرقی با نانوفت دارد؟  .

میلی فت همان چربی معمولی است که بسیاری از همکاران ما برای حجیم سازی 
و افزایش حجــم نواحی ای از صورت اســتفاده می کنند. نانوفــت در حقیقت نوعی 
چربی فراوری شده است که از بدن خود بیمار گرفته می شود و با استفاده از فیلتر های 
مخصوصی، چربی معمولی به چربی نانو تبدیل می شود. این چربی دیگر حجم دهنده 
نیست و فقط قدرت جوان ســازی دارد. طی فرایند نانوسازی چربی، سلول های چربی 
کاملا باز شده و فاکتورهای جوان کننده آن آزاد می شوند؛ به همین دلیل چربی های نانو 
قدرت جوان ســازی بســیار بالایی دارند. ما در بیش از ۵۰۰ کیس ترکیب این دو فرایند 
را اســتفاده کردیــم و نتایج خارق العاده ای گرفتیم. به این معنی که در قســمت هایی 
کــه چهره فرد نیاز به حجیم ســازی داشــت، میلی فت و در قســمت هایی که نیاز به 
جوان ســازی داشت، از نانوفت اســتفاده کردیم و تغییرات شگرفی را مشاهده کردیم. 
مســتندات این پروسه، هم در وب ســایت من و هم در پیج من، ثبت شده است. ما این 
 (IMCAS PARIS 2022) نتایج را در قالب مقاله ای تدوین کرده و به کنگره ایمکس
ارائه کردیم. مقاله پذیرفته شــد و پنج دقیقه تایم ســخنرانی و ارائه تجربیات پزشکان 
ایرانی، در اختیارم قرار داده شد. ایمکس پاریس بزرگ ترین و معتبرترین کنگره جهانی 
در کلاس جهانی  است و شرکت کنندگان زیادی از کل دنیا در آن شرکت می کنند و برای 
بازآموزی و آپدیت دانش و مهارت خود، در پنل ها حضور می یابند. هیچ کنگره ای این 
حجم شــرکت کننده ندارد. با پرچم ایران، تنها دو پزشک شانس سخنرانی داشتند که 
یکی از آن دو، من بودم. مفاد مقاله و تکنیکی که ابداع کردم مورد اســتقبال حاضران 
قرار گرفت و ان شاءاالله در ماه نوامبر هم یک سخنرانی در کنگره لندن خواهم داشت.

 مزیت تکنیک ابداعی شما چیست؟  .
تغییر بسیار شــگرف با نتایج کاملا طبیعی و تنها در یک جلسه تزریق، روی چهره 

فرد قابل مشاهده است. تزریق از طریق چربی بدن خود فرد و با کمترین هزینه.
 همه افراد می توانند از این تکنیک بهره مند شوند؟  .

خیــر. قاعدتا مانند تمام تکنیک های درمانی دیگــر، روی همه افراد هم نمی توان 
از این تکنیک اســتفاده کرد. هر فرد ابتدا باید معاینه شــود و اشــخاصی می توانند از 
این تکنیک اســتفاده کنند که واقعا نیاز داشته باشند. در پاریس هم مراجعه کنندگان 
بسیاری از پزشکان، عنوان می کردند که  آیا می توانند از این روش برای تمام بیماران شان 
اســتفاده کنند؟ در کنگره هم تأکید کردم که برای همه، کارآمد نیست. این طور نیست 
که هر فردی به من پزشک مراجعه کرد، بتوانم یک نسخه واحد برای بهبود یا احیای 
زیبایی او، بپیچم . قطعا ابتدا باید معاینه شــود و اگر این تکنیک به بهبود وضعیت او 
کمک می کند، به عنوان راهکار درمانی برای ارتقای زیبایی و بهبود سلامت پوست فرد 
که در نتیجه افزایش سن یا کاهش وزن، دچار عارضه شده، استفاده کرد. در حال حاضر 
هم، مرتب این تکنیک را انجام می دهیم و اســتقبال خوبی در ایران شــده است. تا به 
امروز بیش از چهارصد و خورده ای کیس، با این تکنیک، زیبایی از دســت رفته خود را 

بازیافته اند. چکیده تجربیاتم در تمام این سال ها را در قالب مقاله ارائه کردم.
 این آمار مربوط به تمام رده های سنی است؟  .

بله. ما از ۲۲ ســال تا ۶۸ سال مراجعه کننده داشتیم و این تکنیک را برای مداوای 
آنان استفاده کردیم.

 سنین پایین برای جوان سازی می آیند یا پیشگیری؟  .
ایــن تکنیک بیشــتر ارزش درمانی دارد و ســنین پایین برای پیشــگیری مراجعه 
می کنند. بیشــتر کســانی می آیند که به دلیل اتفاقاتی، کاهش وزن ناگهانی داشتند و 
تمام چربی های صورت خود را از دست داده اند. صورت خالی شده و افت پیدا کرده، 

این تکنیک کمک می کنند خلأهای صورت شان پر شود و زیبایی آسیب دیده شان ترمیم 
شود.
 می توان چربی ها را در بانک چربی نگهداری کرد؟ یا اینکه فقط و فقط چربی هر فرد   .

را برای همان فرد باید استفاده کرد؟
خیر. غیرممکن اســت. حتما باید چربی از بدن خود فرد گرفته شــود و در همان 
جلســه اخذ چربی، تزریق چربی هم انجام شــود. در ســال های قبــل، چربی را فریز 
می کردند که در آینده برای خود فرد استفاده کنند اما این روش هم کاملا منسوخ شده 
زیرا ســلول های چربی آسیب پذیر هستند و عمر کوتاهی در بیرون از بدن دارند و تأثیر 
چندانی در حجیم سازی یا جوان سازی نخواهند داشت. تایم طلایی یک ساعت تا یک 
ســاعت ونیم است. شــما باید در این زمان طلایی، چربی را از بدن فرد بگیرید و برای 

جوان سازی یا حجم دهی در همان جلسه و همان تایم طلایی استفاده کنید.
 در واقع چربی ها در ورای این تایم، خاصیت داینامیک و درمانی خود را از دســت   .

می دهند و به اصطلاح می میرند؟
دقیقا.

 نانوفت به زبان ســاده چیست و مزایایی که در جوان سازی ایجاد کرده، شامل چه   .
ویژگی هایی است؟

نانوفت، چربی نانو است. همان چربی ای است که از بدن فرد می گیریم اما قبل از 
تزریق، از داخل فیلترهایی عبور می دهیم تا کاملا تبدیل به نانو شــود. این فیلترها قبلا 
در ایران موجود نبود اما خوشبختانه در حال حاضر شرکت های دانش بنیان در داخل، 
ایــن فیلترها را تولید می کنند. فیلترها هم به صورت یک بارمصرف موجود هســتند و 
هم چند بار مصرف. نمونه های چند بار مصرف، از طریق اتوکلاو، کاملا استریل می شوند. 
وقتی چربی ها را از این فیلترها عبور می دهیم، ســلول های چربی باز می شوند و تمام 
فاکتورهای رشــد و فاکتورهای جوان ساز چربی، آزاد می شــوند که به پروسه جوانی 
پوســت کمک می کنند. تأثیر بسیار شــگرفی در رفع چروک های پوستی و رفع تیرگی 
دارنــد. ما خیلی به ندرت روی نتیجه رفع تیرگی مانور می دهیم. اما به طرز شــگرفی 
می بینیــم که در تمام عکس های بعد از تزریق چربی های نانو، پوســت فرد یک تا دو 
درجه روشــن تر هم شده است. در اصل رفع تیرگی از نتایج ثانویه شگفت چربی های 
نانو اســت. به عبارت دیگر، نتیجه ملموس و مورد انتظار، جوان سازی پوست است اما 
روشن شدن پوســت، نتیجه ثانویه ای است،  من این نتیجه ثانویه را در فرایند تزریق از 

بیماران فیدبک گرفتم و در مقاله هم تشریح کردم.
 در واقع روشن تر شدن پوست از نتایج غیرمستقیم تکنیک است؟  .

بله. همان فاکتورهای رشــد و جوان ســاز که آزاد می شــوند، پروسه کلاژن سازی 
پوست را تقویت می کنند و تقویت کلاژن به روشن تر شدن پوست منجر می شود.

 چند کشور این فیلترها را تولید می کنند؟  .
زیاد هســتند و اطلاع دقیقی ندارم اما خبر خوب این است که در داخل کشور هم 

تولید می شود.
 تکنیک تزریق چربی چند سال دارد؟  .

کلا حدود ۲۰ سال است که تکنیک تزریق چربی رایج شده است اما نانوفت ها عمر 
بلندی ندارند و نسبت به تکنیک عمومی تزریق چربی، جوان تر هستند. پروسه تزریق 
چربی برای جوان سازی صورت، حدود ۲۰ تا ۲۵ سال عمر دارد. خیلی از همکاران من 

چه در داخل و چه در خارج، مخالف تزریق چربی هستند.
 چرا؟  .

زیرا تزریق چربی را مساوی با تزریق ژل می دانند. فکر می کنند هر کسی که می تواند 
ژل تزریــق کند همان فرد هــم می تواند چربی تزریق کند. در حالی که چنین نیســت. 
مهم ترین نکته در تزریق چربی، انتخاب کیس (Case Selection) اســت. اینکه شــما 
به درســتی تشــخیص دهید که چه موقع از میلی فت و چه موقع از نانوفت، استفاده 
کنید، کمک شایانی می کند که به نتایج شگفت انگیزی برسید و راضی باشید. نکته دوم، 
حجم تزریق است. برای مثال وقتی یک سی سی ژل تزریق می کنیم، به خوبی می دانیم 
که یک سی ســی ژل، چقدر حجم ایجاد می کند اما وقتی چربی تزریق می کنیم و عدد 
مشخصی ندارید، همه حجم حاصله بستگی به شــیوه هاروست (Harvest) چربی 
- چربی کشــی - دارد. ممکن است شما چند سی سی چربی تزریق کنید اما به اندازه 
یک سی ســی ژل نماند و برعکس. اینها مسائلی است که در تجربه به دست می آید. 
بسیاری از همکاران، چربی کشی را اشتباه انجام می دهند و بیشتر  به جای چربی، روغن 
را از بدن می کشــند و در نتیجه پس از تزریق، نتایج رضایت بخشی دریافت نمی کنند. 
گاهی هم حجم چربی ای که تزریق می کنند، خیلی زیاد اســت و فرد  ناراضی است از 
اینکه صورتش خیلی بزرگ شــده و نتیجه مطلوبش را دریافت نکرده اســت. ایجاد 
بالانس و تعادل در میزان تزریق و غیرطبیعی نشدن چهره بیمار، فکتی است که فقط 
در بســتر زمان و کسب تجربه حاصل می شود. معمولا عددی که من به دست آوردم 
بین ۱۰۰ تا ۱۴۰ سی سی چربی برای کل صورت (Full Face) است. البته برای فردی که 
دوست دارد صورت پری داشته باشد. اینها نکاتی ا ست که خیلی وقت ها نادیده گرفته 

می شود در نتیجه همکاران از فرایند تزریق چربی ناراضی می شوند.
 چون مسلط نیستند ایراد را به تکنیک وارد می کنند!  .

بله. دقیقا همین طور است.
 البته مردم هم درباره این موضوع، آگاهی کافی ندارند.  .

بله. مردم به اشتباه تزریق چربی و تزریق ژل را یکی می پندارند.
 شما در این هشت سال عارضه منفی یا شکایتی نداشتید؟  .

کمتر از پنج درصد. حدود ۲۰ کیس.
 اشکال از شیوه و تکنیک تزریق بوده که این حدود ۲۰ مورد عارضه منفی داشتند یا   .

سبک زندگی خودشان و رعایت نکردن مسائل بعد از تزریق؟
ببینید در تمام پروســه های درمانی، ما شــاهد موارد نادری از عوارض ناخوشایند 
هستیم و تکنیک تزریق چربی هم زمان هم، مستثنا نیست. من حتی در کنگره هم درباره 
عوارض صحبت مفصلی کردم و تمام آمار مربوط به این بخش را هم، طرح موضوع 
کردم. به هر حال تکنیک، تکنیکی ابداعی است و حق مسلم جامعه پزشکی و همگان 
است که درباره مزیت ها و معایب هر روشی  به صورت مستند و مدون، اطلاعات دقیق 
کسب کنند. با اینکه پنج درصد به چشم نمی آید اما متعهد هستید به عنوان پزشک هم 
مزایا و هم عوارض را عنوان کنید. اگر این تکنیک به درســتی اجرا شــود و بیمار توجیه 
شود، نتایج ۹۵ درصدی، نتیجه ایدئال و شگرفی است. اما پنج درصد هم، گاهی به قول 
شــما به دلیل لایف استایل خودشان، نتیجه مطلوب نگرفتند یا اینکه بدن شان با چربی 

تزریقی سازگاری نشان نمی دهد و نتیجه رضایت بخشی حاصل نمی شود.

 چرا؟ مگر چربی از بدن خود فرد گرفته نشــده؟ به عنوان عامل خارجی شــناخته   .
می شود؟

چرا ولی در فرایند تزریق مجدد، ممکن اســت بدن خون رسانی مناسبی به اجزای 
چربی انجام ندهد و نه اینکه به صورت عامل خارجی شــناخته شــود بلکه هر بافت 
زنده ای باید خون کافی دریافت کند تا بتواند عملکرد زنده و مطلوبی داشــته باشــد. 
چون شما یک بافت زنده را به بدن وارد کرده اید. ما پزشکان از اصطلاح ری این فیوژن 
(Reinfusion) برای این مواقع اســتفاده می کنیم. عامیانه آن است که به دلیل عدم 
خون رســانی مجدد، خاصیت خود را از دســت بدهد. البته درصد این اتفاق در افراد 
بســیار پایین و زیر یک درصد است. من در تمام این ســال ها دو یا سه نفر داشتیم که 
دچار چنین مســئله ای شدند. این عدد در مقیاس حدود ۵۰۰ کیس، بسیار ناچیز است 
امــا وقتی می خواهید کاری علمی در کلاس جهانی انجام دهید، باید تمام این موارد 
را هم ذکر کنید تا ارزش گذاری واقعی روی کارتان انجام شود و نشان دهد که حقیقتا 
در این حرفه، کار کردید. بیشــترین عارضه ای که ما داشــتیم، ایــن بوده که فرد گفته 
چربی های من جذب شده و وقتی بررسی کردم متوجه شدم که این فرد، هر روز ورزش 
می کند. خب ماندگاری چربی در کســی که هر روز ورزش می کند، در قیاس با کســی 
کــه کمتر ورزش می کند، پایین تر اســت. یا حتی میزان متابولیســم بدن هم، در زمان 
ماندگاری چربی مؤثر اســت. متابولیسم بدن هر فرد نسبت به دیگری متفاوت است؛ 
بنابراین طبیعی اســت که نتایج تکنیک تزریق چربی در دو فرد، یکسان نیست. آقایان 
نسبت به بانوان و جوانان نســبت به پیران متابولیسم بالاتری دارند؛ بنابراین طبیعی 
است که میزان ماندگاری چربی هم در افراد زمان های متفاوتی نشان دهد. حتی نوع 
تغذیه بر میزان متابولیسم و حتی عملکرد تیروئید مؤثر است که همه این موارد میزان 
مانــدگاری چربی را در افراد مختلف، متفاوت می کند. من تمــام این موارد را جزء به 
جزء به مراجعه کنندگان توضیح می دهم. درنهایت با تشخیص خودم و آگاهی کامل 

بیمارم، تزریق را انجام می دهم.
 فرایند نانوفت سرپایی است یا با بی هوشی؟  .

کاملا سرپایی است.
 مراحل مراقبت پس از عمل چیست؟  .

ما به افراد آگاهی می دهیم که بعد از عمل، ســه تا چهار هفته ورم دارند و نباید 
انتظار نتایج طبیعی را داشــته باشــند. بعد از یک ماه، نتایج طبیعی به تدریج حاصل 
می شــود. شــاید یک هفته کبودی داشته باشند که باید ۲۴ ســاعت اول بعد از عمل 
کمپرس ســرد و بعد از آن از کمپرس گرم استفاده کنند. گاهی داروهایی برای کاهش 
ورم  - ادم  - تجویز می کنیم. سه چهار روز اول پس از عمل نباید ورزش داشته باشند. 
از چند روز قبل از عمل تا چند روز پس از عمل نباید از داروهای رقیق کننده خون مثل 

آسپرین استفاده کنند. مراقبت خاصی نیاز نیست مگر مواردی که ذکر کردم.
 داروهای سرکوب ایمنی نیاز است؟  .

خیر. فقط آنتی بیوتیک تجویز می شود برای پیشگیری از عفونت محل تزریق.
 به طور کلی از زمان عبور چربی از فیلتر تا تزریق، عمر مفید نانوفت چقدر اســت؟   .

و ماندگاری چربی نانو، صرف نظر از سبک زندگی هر شخص، مینیمم چند ماه است؟
بعد از عبور چربی از فیلتر، یک تا یک ساعت ونیم وقت داریم تا تزریق را انجام دهیم. 
معمولا میزان ماندگاری در بدن هر فرد هم اگر حجم دهی بوده باشــد به متابولیســم 
و میزان ورزش بســتگی دارد. اگر مورد جوان ســازی مطرح باشد، اثر آن تا سالیان سال 
مشــهود اســت و صورت فرد به حالت قبل از تزریق برنمی گردد و دائمی تر اســت. به 
عبارت دیگر نانوفت ها یک حجمی از کلاژن و فاکتورهای جوان ســاز را به پوســت وارد 
می کنند و کلاژن سازی را بهبود می بخشند و اثر ماناتری دارند. این فرایند پروسه پیرشدن 
پوســت (Aging) را به تأخیر می اندازد و شــخص به وضوح می تواند تأثیر آن را سالیان 
ســال در چهره خود ببیند. اما حقیقت این اســت که ما هیچ عدد دقیقی چه در تزریق 
میلی فت و چه در تزریق نانوفت، نمی توانیم به افراد اعلام کنیم و اعلام هم نمی کنیم 
چــون نتایج و مــدت زمان ماندگاری چربی، فردبه فرد متغیر اســت و به موارد بســیار 
شــخصی که برخی را برشمردم، بســتگی دارد. مثل کرونا که شاهد بودیم یک ویروس 
واحد در افراد مختلف، پرزنتیشــن های مختلفی بــروز داد، چربی هم از هر فرد به فرد 
دیگر، اثرات متفاوتی نشان می دهد و متغیر است. قسمت یکسان تکنیک مواردی است 
که نام بــردم. یعنی مدت ورم، میزان حجم دهی به صــورت و انتخاب کیس، در افراد 

مختلف یکسان است. بقیه چیزها به بدن فرد، سبک زندگی و تغذیه و ... بستگی دارد.
 از چــه نواحی ای چربی را می گیرید؟ بیشــتر افراد متقاضی جوان ســازی صورت   .

هستند؟
ســؤال بسیار خوبی پرسیدید. در اکثر موارد از شکم و پهلو چربی می گیریم. گاهی 
لازم باشــد از ران ها هم، چربی گرفته می شــود اما معمولا از پهلوها انجام می شود. 
شکم و پشت هم چربی های خوبی دارد. نواحی تزریق فقط برای صورت نیست، برای 

دست ها و ناحیه بیکینی هم از تلفیق میلی فت و نانوفت استفاده می شود.
 گرفتن چربی از شکم، پهلو و تزریق به باسن هم، تکنیک نانوفت است؟  .

خیر. آن مورد، مربوط به حجیم سازی (Growth Fat) است و دیگر، سرپایی نیست 
و در این تکنیک نمی گنجد.

 بیشتر مراجعه کنندگان بانوان جوان به خصوص کسانی که آسیب دیده اند، هستند.   .
توصیه شما به این افراد چیست؟

ببینید ورزش، فرایند مفیدی اســت و نمی توان به دلیــل بالابردن زمان ماندگاری 
چربــی، افراد را از ورزش منع کرد. اما توصیه من این اســت کــه از هر گونه افراط یا 
تفریــط در فرایند ورزش بپرهیزند. حتما ورزش اصولی را زیر نظر اهل فن دنبال کنند. 
مورد دوم ســبک زندگی شخصی است. برای تغذیه خود برنامه ریزی داشته باشند تا 
ماندگاری چربی را طولانی تر کنند. نکته مهم این اســت که حتی اگر موارد را رعایت 
نکنند و مدت زمان ماندگاری چربی در صورت شــان کوتاه باشد، هرگز دیگر صورت به 

حالت قبل از تزریق چربی برنمی گردد و این تأثیر شگرف نانوفت هاست.
 آقایان هم مراجعه می کنند؟  .

بله. اما انتخاب کیس من در آقایان ســخت تر از بانوان است. زیرا شرایط آقایان با 
بانوان متفاوت اســت. آقایان حتما باید سر کار بروند شــاید یک خانم بتواند یک ماه،  
ورم را تحمل کند اما آقایان این شــرایط را ندارند و تحمل ورم در آنها سخت تر است 
و مانــدگاری چربی هم کوتاه تــر. اول کامل توجیه می کنیم اگر فــرد پذیرفت، انجام 

می دهیم.
 رندم مدت زمان ماندگاری چربی چقدر است؟  .

من از هشت ماه دیدم تا پنج سال.
 بعد فرایند باید تجدید شود؟  .

بله. می توان بعد از ســه تــا چهار ماه، در صورت نیاز فرد، مجــدد تزریق کرد. آن 
هم اگر فرد نیاز داشــته باشد. ببینید تزریق ژل و چربی تفاوت های حساسی دارند. در 
صورتی که ژل در حجم بالا تزریق شود، می توان به سهولت کم کرد اما چربی این طور 
نیســت و اگر در حجم بیش از نیاز تزریق شــود، کاستن آن ســخت تر و پرمشقت تر و 
پیچیده تر است. بنابراین در صورتی که بدن فرد نیاز داشته باشد، بعد از چند ماه مجدد 

تزریق را تجدید می کنم.
 هدف تان چیست؟  .

تمام سعی و تلاش من، ارتقای فنی تکنیک و رسیدن به رضایت مندی صددرصدی 
است. همیشه ســعی کردم متد را تصحیح کنم و در فرایند اجرا، هم تکنیک را و هم 
نتایج را بهبود ببخشم. دوست دارم خلاقانه تر کار کنم و به خلاف باور اشتباه همکاران 
که معتقدند چربی برای همه نواحی جواب نمی دهد، من از دو سال پیش از نانوفت ها 
برای جوان ســازی لب ها استفاده کردم و نتیجه  تســت ها، خیلی رضایت بخش بود. 
سعی می کنم بهبود مســتمر و تکامل روزافزون در حرفه ام ایجاد کنم. من تا پیش از 
این در کنگره های علمی به عنوان دانشجو حاضر می شدم. تجربه آموزش و سخنرانی 
در کنگره ایمکس امسال، انگیزه و نیروی محرک زیادی در من ایجاد کرده به خصوص 
بازتاب های مثبتی که بعد از روز ســخنرانی گرفتم، تعهد و مســئولیت اجتماعی ام را 
برای تکامل تکنیکم بیشتر کرده و باعث افتخارم بود که با پرچم کشورم در آن رویداد 
حاضر شــدم. با اینکه تحریم هســتیم هم از کشورهای همســایه و هم از کشورهای 
اروپایی و حتی آمریکا مورد اســتقبال قرار گرفتیم و خیلی راغب بودند که درباره این 
تکنیک بیشــتر بدانند. در تلاش هســتم برای دوره های بعد، ســرفصل های آموزشی 

مدون تر و کامل تری به کنگره و پزشکان سراسر جهان ارائه کنم.

مد ایرانى

گفت وگو با دکتر  احسان حامی فرد به بهانه سخنرانی در کنگره جهانی زیبایی در پاریس

تجربه ایرانی، حضور جهانی
ستاره جاوید: کنگره بین المللی آموزش زیبایی پاریس (IMCAS PARIS 2022) امسال، یک چهره افتخارآفرین ایرانی را از کشورمان برای سخنرانی و 
ارائه تجربه های علمی و عملی خود پذیرش کرده بود. دکتر احسان حامی فرد، پزشک زیبایی، تقریبا در یک دهه اخیر روی تلفیق دو تکنیک تزریق چربی 
برای زیباسازی و جوان سازی چهره، به صورت هم زمان کار کرده اســت؛ تزریق هم زمان میلی فت ها (Mili Fats) و نانوفت ها (Nano Fats). پزشکان 
متعددی هســتند که تزریق چربی را به صورت های مختلف انجام می دهند اما تلفیق دو تکنیک و استفاده هم زمان، ابداعی ا ست که از سوی این پزشک 
جوان صورت گرفته و روی حدود ۵۰۰ کیس اعمال شــده اســت. دکتر حامی فرد نتایج حاصل از حرفه و خلاقیت خود را در قالب مقاله ای کیس محور، 
مدون کرده و به ایمکس ۲۰۲۲ ارائه کرده بود که از طرف کنگره پاریس پذیرفته شده و خردادماه امسال، در کنگره و در قالب سخنرانی ارائه شد. ۱۵ هزار 
شــرکت کننده از سراسر دنیا در این دوره از کنگره ایمکس حضور داشــتند. ۷۰۰ سخنران از میان همه شرکت کنندگان، مدیریت پنل ها را عهده دار بودند. 
ایرانیان از اقصا نقاط دنیا هم جزء سخنرانان بودند که زیر پرچم سایر کشورها، مقاله ارائه داده بودند. تنها دو سخنران از ایران و زیر پرچم جمهوری اسلامی 
ایران در این کنگره ســخنرانی کردند که یکی از آن دو، دکتر احســان حامی فرد از شهر یزد بود. نانوفت  ها (Nano Fats) انقلابی را در جوان سازی ایجاد 
کردند. چکیده بیش از هشــت ســال کار متمرکز روی حدود ۵۰۰ کیس (زن و مرد) و کسب مهارت علمی و فنی در تزریق این نوع چربی ها، منجر به تولید 
نگرشــی علمی و عملیاتی از سوی این پزشک جوان شد و حاصل آن، ارائه مقاله به یکی از معتبرترین و مشهورترین کنگره های جهانی در صنعت زیبایی 
شــده است که افتخاری برای سرزمین مان محسوب می شود. برای واکاوی چند  وچون این تکنیک، میهمان احسان حامی فرد در یزد شدیم و در کلینیک 
مدرن و تخصصی او، به گفت وگو نشســتیم. شهر یزد پس از بارندگی شدید و سیلاب تعطیل عمومی بود و برای نخستین بار هوای کاملا شرجی را تجربه 
می کرد حاصل این دیدار و چرایی جایگاه والای علمی ایران در صنعت زیبایی جهان و بازتاب های مثبتی را که در کنگره نصیب ایرانیان شده، می خوانید.

یکشنبه
۶ شهریور ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۳۶۰

وقتی ســلول های چربی از فیلترهایی رد می شــوند، در حقیقت این 
سلول ها باز شده و مواد داخل آنها به بیرون پخش می شود و ماده ای 
که باقی می ماند، غلظت بسیار بالایی از ســلول های بنیادی را دارد. 
ســلول های بنیادی، ســلول هایی هســتند که هیچ گونه تمایزی پیدا 
نکردند و می توانند با سلول های دیگر تماس بگیرند و به قسمت های 
مختلفی تقسیم شــوند و در حقیقت می توانند هم سلول های بنیادی 
دیگری بســازند و هم قســمت های آســیب دیده را ترمیــم کنند و 

بافت های آسیب دیده را بهبود بخشند.
میلی فت ها چربی های ســایز بیش از ۲٫۴ میلی متر هســتند که برای 
حجم دهی قســمت های مختلف صــورت به صورت عمقــی به کار 

می روند.
روش انجام به این صورت اســت که فرایند با دست انجام می شود. 
در ابتدا منطقه ای را که قصد داریم چربی بکشــیم، محلول بی حسی 
می زنیــم. ایــن منطقه را از قبل مشــخص می کنیم. بعــد از محلول 
بی حســی، ۲۰ تا ۳۰ دقیقه صبر می کنیم سپس با کانولای مخصوصی 
چربی را می کشیم. یک تایم اســتراحت (۱۰ تا ۱۵ دقیقه) می دهیم تا 
چربی از محلول تاموســنت (محلول بی حسی) جدا شود که در نهایت 
بخشــی از این چربی خالص را از طریق کانکترهــا  (Conectors) یا 
متصل شــونده ها  و فیلتر های مخصوص به نانوفت تبدیل می کنیم و 
بخش دیگــر را به صورت میلی فت برای فراینــد تزریق و حجم دهی 

نواحی مختلف صورت استفاده می کنیم.
در ابتدا مــا کیس را معاینه و مشــخص می کنیم چه قســمت هایی 
از صــورت نیاز به حجم دهی و چه قســمت هایی از صــورت نیاز به 

جوان سازی دارد.
چربی ای که داریم در دو نوع میلی فت برای حجم دهی و نانوفت برای 
جوان سازی است، هم زمان تزریق می کنیم. حدود هشت سال است 
که این روش (استفاده هم زمان از نانوفت و میلی فت) را روی حدود 

۵۰۰ کیس اجرا کرده  و نتایج بسیار شگفت انگیزی گرفته ایم.

ایــن روش می تواند جایگزین روش هایی دیگری بشــود که هم زمان 
روی جوان ســازی و حجم دهی کار می کنند و تهاجمی هســتند. این 

تکنیک، کم هزینه تر است، کمتر تهاجمی  است و نتایج بهتری دارد.
نتیجــه نهایی در این تکنیــک بعد از ۳۰ تا ۴۵ روز هویدا می شــود و 
در نتیجه آن، یک جوان ســازی بســیار خوب و پایــدار روی صورت 

خواهیم داشت.

جوان سازی صورت هم زمان با میلی فت و نانوفت
دکتر احسان حامی فرد

مقاله پذیرفته شده در کنگره جهانی زیبایی ایمکس پاریس
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